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Cum se vede din PE aderarea României la Schengen cu o luna înainte de ultimul

JAI din presedintia suedeza a UE

Eurodeputatii români din cele mai mari grupuri politice din  Parlamentul European cred înca, în diferite

grade, în sansa României de a  adera la spatiul Schengen în a doua jumatate a anului în curs, când 

presedintia Consiliului UE va fi detinuta de Spania, dar vad diferit  calea de urmat pâna la realizarea

acestui deziderat, adoptând pozitii de  la "nu exista nicio strategie" pentru sustinerea acestui demers, pâna 

la "sa lasam autoritatile sa lucreze în liniste".

Eurodeputatul Dacian Ciolos, din grupul Renew, afirma ca, în opinia sa, "mai exista o sansa, dar e mult, mult

mai slaba decât a fost la începutul anului".

"Deja subiectul practic a disparut de pe agenda europeana. Cauta sa îl  întretina România, dar cu aceiasi oameni

care au avut un esec în urma cu  câteva luni si n-am vazut (...) o strategie sau, hai sa zic, schimbarea  strategiei,

daca aceea a fost strategia pe care au aplicat-o pâna în  ianuarie si s-a vazut esecul", a declarat Ciolos la Strasbourg

pentru un  grup de jurnalisti români. 

El a marturisit ca nu a vazut utilitatea invitarii ministrului de  interne austriac Gerhard Karner la Bucuresti si a

afirmat ca nu stie  nici macar "daca a fost invitat sau s-a invitat singur, ca sa mai traga o  scatoalca României si sa

arate acasa ca e stapân pe situatie".

Dacian Ciolos a mai declarat ca, în conditiile în care proiectele-pilot  initiate la începutul anului la frontierele

româno-sârba si  turco-bulgara înregistreaza întârzieri, o eventuala strategie de a miza  pe rezultatele acestora

pentru a convinge Austria si Olanda sa-si  schimbe pozitia s-ar putea dovedi un esec.

"Pârghiile de negociere pot fi folosite mult mai abraziv"

Pe de alta parte, el a afirmat ca, din câte stie, exista discutii între  guvernele din Bulgaria si Olanda despre

posibilitatea retragerii  veto-ului acestui stat în urma unei evaluari pozitive a Bulgariei în  raportul UE privind

statul de drept "si atunci sa ramâna Austria izolata  si eventual cu presiuni politice sau cu alte mijloace sa fie

convinsa  si Austria".

Ciolos mai spune ca "România ar trebui sa fie la nivel european mult mai  ferma, foarte ferma si clara, nu sa

blocheze Uniunea Europeana, cum fac  alte state, dar pâna la a bloca anumite decizii exista pârghii prin  care sa

arati foarte clar celorlalti ca si tu esti un stat membru care  conteaza si ca deciziile importante pentru tine trebuie sa

fie  importante si pentru ceilalti".

În opinia fostului lider al grupului Renew din PE, presedintele român  Klaus Iohannis si cei care raspund de acest

dosar "ar trebui sa stie ca  pârghiile astea pot fi folosite mult mai abraziv, asa cum o fac anumite  state membre, asa

cum Croatia a facut-o înainte de decizia respectiva  din Consiliu, si sa avem o decizie favorabila".

El a catalogat drept o sansa pentru România faptul ca Ylva Johansson,  comisarul european pentru afaceri interne,

ramâne cu obiectivul personal  de a o obtine pâna la sfârsitul mandatului o decizie favorabila privind  aderarea

României si Bulgariei la spatiul Schengen.

"Guvernul spaniol e unul socialist, Ylva Johansson e socialista, noi  avem un partid socialist în guvern, pot fi

folosite si alte pârghii si o  mica sansa mai exista, dar, din punctul meu de vedere, daca nu se fac  niste lucruri si

daca nu se mentine presiunea, ea se poate reduce", a  apreciat Ciolos.
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"Noi când am negociat eliminarea vizelor pentru cetatenii români în  Canada, am tinut presiune sapte-opt luni de

zile, fara sa se vada  neaparat în media. Am tinut presiune pe mai multe canale pâna când s-a  luat decizia

respectiva. Deci, daca stai doar sa astepti, nu se întâmpla  lucrul asta, pentru ca fiecare are obiectivele lui", a mai

spus Ciolos.

Eurodeputatul Renew a reiterat faptul ca România ar fi trebuit, de la  nivelul cel mai înalt, sa mobilizeze toate

resursele politice pe care le  are si a spus ca s-ar fi asteptat sa-i fie solicitat sprijinul.

"Fiecare dintre noi avem canale. Eu m-as astepta sa vad un astfel de  task-force la nivel înalt politic în România, sa

fie dat si semnalul în  afara ca toate fortele politice îsi mobilizeaza resursele. Deci, noi,  europarlamentarii REPER

si as spune de fapt toti europarlamentarii  români din grupul Renew (...) am avut niste pozitii foarte clare si  ferme

vizavi de colegii din delegatia olandeza si vizavi de Mark Rutte  ca sa obtinem decizia respectiva de a nu se opune

României. Deci ne-am  folosit pârghiile politice pe care le aveam pâna la limita bunului simt  politic, sa zic, într-un

grup (...)", a mai spus Ciolos.

"Cred ca trebuie sa lasam autoritatile sa lucreze în liniste"

În ceea ce-l priveste, eurodeputatul Siegfried Muresan din grupul PPE crede pe de alta parte ca nu trebuie sa se

speculeze pe acest dosar în momentul de fata.

" (...) Inclusiv frenezia în care am intrat la finalul anului trecut,  înaintea consiliului JAI din 8-9 decembrie, am

vazut ca nu a ajutat  neaparat procesul decizional. Ce e important este ca la nivel  diplomatic, la nivelul

autoritatilor, dintre cele doua state, România si  Austria, sa se lucreze. Se efectueaza un proiect-pilot în momentul

de  fata la frontiera externa a României, care va duce la un control si mai  bun, la o evidenta si mai buna a

persoanelor, a bunurilor care intra,  ies din România", a afirmat Muresan la Strasbourg, în cadrul unui  briefing

pentru jurnalisti români.

El tine totusi sa dea asigurari ca România nu a fost niciodata sursa  migratiei din Austria, acuzata de ministrul de

interne în ziua în care  s-a opus aderarii României si Bulgariei.

"Acele persoane nu veneau din România, nu trecusera în numar  semnificativ prin România. E clar ca Austria are

nevoie de o solutionare  la problema migratiei. Repet, nu noi suntem cauza, dar suntem dispusi  sa participam prin

orice putem. Ca atare, cred ca trebuie sa lasam  autoritatile sa lucreze în liniste si vom vedea daca în urmatoarele

luni  va exista o constelatie politica favorabila repunerii subiectului pe  agenda", a pledat Siegfried Muresan.

Întrebat despre afirmatiile lui Dacian Ciolos potrivit caruia nu exista o  strategie privind sustinerea aderarii

României la Schengen,  vicepresedintele grupului PPE din PE a raspuns ca "dl Ciolos face parte  dintr-un partid

care este în opozitie, ca atare este firesc sa critice  autoritatile atât atunci când are argumente, cât si atunci când nu

are  argumente".

Întrebat daca aceasta strategie exista, el a invocat, printre argumente, inclusiv vizita lui Gerhard Karner la

Bucuresti.

"Ministrul de interne al Austriei a fost la Bucuresti, exista contacte  la nivelul autoritatilor, la nivelul ministrilor,

ministerelor, la nivel  politic, diplomatic, între autoritatile de la Bucuresti si singurul  stat care pâna acum nu a dat

acordul, Austria. Sa lasam oamenii sa  lucreze si sper sa putem avea repunerea subiectului si o decizie  pozitiva cât

de curând", a îndemnat Muresan.

În ceea ce priveste perspectivele aderarii la Schengen, el spune ca  "presedintia spaniola este un termen mai realist

page 2 / 4



www.bizlawyer.ro
Un proiect al Bullet Media & 648 Group
2023-05-11 09:55:39

decât presedintia de  dinaintea ei, dar si un termen mai realist decât presedintia de dupa  aceea, fiindca anul

urmator e un an cu mai multe rânduri de alegeri în  Europa, inclusiv alegerile europarlamentare".

"Ca atare, cea de-a doua parte a acestui an ar fi un moment prielnic", a conchis eurodeputatul PNL.

"Ar fi oportun ca si în Consiliul European sa relansam aceasta tema"

Eurodeputatul din grupul S&D Victor Negrescu afirma  ca la Consiliul JAI din iunie subiectul Schengen

probabil nu se va afla  pe ordinea de zi, desi si-ar fi dorit acest lucru, "pentru ca doar asa  am putea sa mentinem

atentia oficialilor europeni cu privire la  extinderea spatiului Schengen si aderarea României".

 

În acelasi timp, a pledat el în cadrul unei întâlniri cu jurnalisti  români la Strasbourg, "ar fi oportun ca si în

Consiliul European, la  nivelul sefilor de stat si de guvern, sa încercam sa relansam aceasta  tematica si sa punem

presiune pe Austria, împreuna cu statele care ne  sustin, în asa fel încât guvernul din Austria, care a facut

nenumarate  promisiuni anterioare, sa-si revizuiasca comportamentul".

El a reamintit ca Austria nu a reanalizat chestiunea extinderii  spatiului Schengen, asa cum a afirmat ca va face

dupa terminarea  alegerilor locale de pe teritoriul sau, iar ministrul de interne  austriac a avut cu prilejul vizitei sale

de la Bucuresti o "pozitionare  radicala".

"Din nefericire, extinderea spatiului Schengen a devenit un subiect  politic extrem de important pentru partidul de

dreapta de guvernamânt  din Austria. Este principala lor tema politica si aceasta tematica a  fost preluata inclusiv

de Partidul Popular European si astazi România  risca sa fie prinsa la mijloc în tot ce înseamna aceasta retorica 

politica declansata de premierul austriac (Karl Nehammer - n.r.), pentru  ca va fi foarte complicat pentru partidul

de guvernamânt din Austria si  pentru popularii europeni sa fie de acord cu extinderea spatiului  Schengen, în

contextul în care ei spun ca exista un val de refugiati", a  afirmat Negrescu.

De asemenea, el a atras atentia supra faptului ca la ultima reuniune a  PPE aceasta familie politica nu a adoptat o

rezolutie de sprijin pentru  România "ceea ce indica faptul ca exista probleme în ceea ce înseamna  sprijinul pentru

România la nivelul dreptei politice europene, ceea ce  este de asemenea extrem de îngrijorator". 

În contrapartida, a afirmat el, toti social-democratii au votat pentru  aderarea României la spatiul Schengen, S&D

fiind "singurul grup  politic unde a existat unanimitate pentru România".

Desi probabil nici viitorul premier Marcel Ciolacu si nici ministrii PSD  nu vor avea atributii în avansarea concreta

a aderarii la Schengen,  care revin presedintelui Klaus Iohannis si unor ministri liberali,  Negrescu a afirmat ca

"suntem în dialog si cu premierul Pedro Sanchez,  Spania preluând presedintia Consiliului Uniunii Europene în a

doua parte  a acestui an, în încercarea de a ridica acest subiect".

"Sper ca cei care se ocupa de acest subiect sa colaboreze mai bine cu eurodeputatii"

Întrebat daca i s-a solicitat vreodata, personal, sa contribuie la  demersul de aderare a României la Schengen, el a

raspuns ca daca vrei sa  faci acest lucru o poti face, chiar daca cooperarea interinstitutionala  nu este cea mai buna.

"Pot sa va spun ca a existat o colaborare mai buna, undeva pâna la  jumatatea anului trecut. La un moment dat a

existat o ruptura, n-am mai  primit informari adecvate din partea celor responsabili. Nu stiu de ce,  poate s-a dorit

mai degraba o abordare mai personala a ceea ce înseamna  procesul de aderare la spatiul Schengen. Cu toate

acestea, eu nu cred ca  trebuie sa stai ca eurodeputat, daca esti interesat de un subiect si  daca vrei sa sprijini
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aderarea Românei la spatiul Schengen, o poti  face", a spus Victor Negrescu.

El a exemplificat în acest sens cu demersurile realizate la momentul  rezolutiei adoptate de Olanda privind

aderarea României la spatiul  Schengen si cu contactele avute cu oficiali spanioli care pot influenta  decizia de a

introduce tema printre prioritatile presedintiei spaniole.

"Deci, daca vrei, poti. Cei care spun ca nu pot, pentru ca nu le-a spus  nimeni, cred ca fac o greseala, dar de

asemenea sper ca cei care se  ocupa de acest subiect, sau se vor ocupa începând din iunie, sa  colaboreze mai bine

cu eurodeputatii, pentru ca da, cred ca aici în  Parlamentul European poate exista un suport suplimentar pentru

aderarea  României la spatiul Schengen pe acele culoare politice pe care le-am  mentionat (...)", a mai spus

eurodeputatul din grupul S&D.

El a salutat drept un fapt pozitiv eforturile depuse deja de Spania în  sensul deblocarii aderarii României si

Bulgariei la Schengen, dar a  atras atentia ca, daca nu vor avea loc schimbari de pozitionare pâna în  iunie, probabil

vara nu va schimba nimic.

"Ministrul de interne spaniol a discutat cu omologul din Austria,  premierul spaniol a discutat cu cancelarul

austriac, ceea ce e un lucru  laudabil, pentru ca acest lucru nu a fost facut într-o maniera la fel de  coerenta de

precedentele presedintii. Asta nu înseamna ca se vor  schimba lucrurile, data fiind politizarea subiectului. Va exista

o  reuniune si în octombrie, însa daca pâna acum, pâna în iunie, nu vedem  schimbari de pozitionare, nu cred ca

vara va schimba ceva. Însa asta nu  înseamna ca nu trebuie sa insistam si sunt convins ca cei care vor avea  aceasta

responsabilitate vor depune toate demersurile pentru a crea,  sper eu, premisele unui vot pozitiv, daca se va putea

(...)", a mai spus  el.

Negrescu a salutat la rândul lui eforturile facute de comisarul Ylva  Johansson, care "si-a asumat politic acest

obiectiv si aproape ca a  reusit", însa, sustine el, "este evident ca e nevoie de mai multa  influenta si de mai multa

implicare din partea Comisiei Europene, la cel  mai înalt nivel, si din partea Consiliului European".

În acest context, afirma si Vlad Gheorghe din grupul Renew, anul 2023 este unul cheie pentru România.

"2023 este un an cheie pentru noi, pentru ca, altfel, în 2024, înainte  de alegerile europene, nu se întâmpla nimic.

Dupa alegeri, dupa vara lui  2024, încep negocierile pentru noua comisie, noua conducere a  parlamentului,

negocieri care dureaza si câteva luni de zile, poate pâna  la sfârsitul anului. Deci 2024 e un an închis, abia din 2025

se mai  poate discuta si este un scenariu la care nu cred ca vrem sa ne gândim",  a spus Vlad Gheorghe.

El considera ca, în contextul în care extremismul si sentimentul  anti-straini se amplifica în Europa, "suntem

victimele acestui narativ,  acestei povesti care este folosita în special de extrema dreapta pentru a  creste în alegeri.

Iar partidelor, celorlalte partide, în special  partidelor clasice, mari, le e teama sa ofere o astfel de sansa extremei 

drepte ca sa foloseasca subiectul acesta împotriva lor la alegeri".
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